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Dr. V a r g a L a j o s polgármester: köszöntöm a megjelenteket, a közmeghallgatást megnyitom 

1428 perckor. Jegyzőkönyv hitelesítésre felkérem Molnár Lajosné és Molnár Sándor 

képviselőket. 

 

Napirendi tervezet:  

 

1. Dombegyház Nagyközség Önkormányzat 2020. évi költségvetési koncepciója 

Előadó: Dr. Varga Lajos polgármester 

 

2. Kérdések, interpellációk 

 

A képviselő-testület a napirendi tervezetet egyhangúan elfogadta.  

 

1.Dombegyház Nagyközség Önkormányzat 2020. évi költségvetési koncepciója 

 

Dr. V a r g a   L a j o s polgármester: a koncepció egy évre szól. Belekerült, hogy milyen 

bevételből milyen kiadásokat kívánunk tervezni, és szerepelnek akár dologi, akár személyi 

formában az intézmények kívánságai, amit a költségvetésig még lehet igazítani. Azt 

mondhatjuk, hogy két részből áll. Egyik részről jönnek a támogatások, amiket kapunk normatív 



alapon, másrészt vannak a bevételek. A normatív alapú támogatások települési lélekszámhoz, 

ellátotti létszámhoz kötöttek. Az első táblázat a normatív igénylés főbb létszámadatait 

tartalmazza. A lakosságszám 2011-ben 2215 fő volt, jelzem, hogy hogy 2009-ben 4 fővel 

voltunk a 2000 fő alatt, most jelenleg 2100 fő körül mozog. A koncepció elkészítése során a 

következőt kértem amellett, hogy a felhalmozási kiadásban említett tételeket, mint például a 

KEHOP szennyvízberuházást, a Piactér kialakítását a normatív támogatás, amit kapunk és a 

saját bevételek tudják finanszírozni. El kell látni a kötelező feladatokat, és az önként vállalt 

feladatokat is. A koncepció bevételei oldalán a következők szerepelnek, például a START 

munkaprogram. Annak idején 230 fő munkanélkülivel kezdtünk, most jelenleg a 

munkaprogramban dolgozók létszáma 27 fő, jövőre írásban kapott keretlétszámunk 26 fő.  A 

koncepció esetén el kell gondolkozni már előre 5-10 évre is. A bevételi oldalon szerepelnek 

még zöldterület gazdálkodással kapcsolatos feladatok támogatása, közvilágítás fenntartásának 

támogatása, köztemető fenntartása, közutak fenntartásának támogatása, egyéb kötelező 

feladatok támogatása, óvodapedagógusok és közvetlen segítők bértámogatása, óvoda 

működtetési támogatása, óvodai, iskolai tanulók ingyenes étkeztetés támogatása, hozzájárulás 

pénzbeli szociális ellátásokhoz, családsegítő és gyermekjóléti szolgálat támogatása, szociális 

étkeztetés, házi segítségnyújtás, időskorúak tartós bentlakásos intézmények támogatása, 

szakmai dolgozók bértámogatása, intézmény üzemeltetési támogatása, nyilvános könyvtári 

ellátás és közművelődési feladatok. Ezek szerepelnek a bevételi oldalon. A települési 

önkormányzatok támogatását csökkentik a beszámítás összegével, amit az iparűzési 

adóerőképességből számítanak ki. Nálunk marad még a gépjárműadó 40 %-a és van még a 

kommunális adó és az iparűzési adó. Néhány szakfeladatonkénti bevétel is van, mint például a 

Bentlakásos Otthon esetén a bent lakók térítési díja étkezési díjjal együtt. Korábban a belépési 

díj 500.000 Ft is volt, most a díj 50.000 Ft-ban van megállapítva. A környező települések 

esetében 6 településen kérdeztünk objektíven rá, csak a belépési díj 320.000 Ft és 2.300.000 Ft 

között van, ez csak egyszeri összeget jelent. Ezen kívül a bentlakók térítési díja, ami nálunk 

59.600 Ft havonta. A településeken, amiket megkérdeztünk ez az összeg nem kevesebb, inkább 

több a térítési díj esetében is, 150.000 Ft havonta. Azért mondom ezt, mert oda jutunk, hogy 

különböző pályázati forrásokból sikerült kívülről és belülről is rendbe tenni, illetve most is ott 

dolgoznak közmunkásaink, meszelik ki a szobákat. Benne van a nevében is, hogy bentlakásos 

otthon, gondoljunk csak bele, hogy ezt szánnánk-e magunknak. Az otthont, mint bentlakásos 

otthont lehet otthonosabbá tenni a bentlakók miatt, ez nekünk kötelező feladatunk és nem azért, 

mert a testület tagjai vagyunk, hanem mert emberből vagyunk. Az ott lévő 20-30 éves bútorok 

nem biztos, hogy célszerűek már oda, nem azt mondom, hogy ki kell velük fizettetni. Most ha 

megnézzük, hogy két szombati bevásárlás kerül 20.000 Ft-ba egy átlag családnál, de 28 fővel 

számolva az 560.000 Ft, ha ez beszorozzuk 12 hónappal, akkor ott vagyunk közel 7 millió 

forintnál. Ha ráfordít az ember bútorzatra 2-3 millió forintot, akkor is nem kell annyit bele tenni, 

nem kell annyit finanszírozni. Szerepel még továbbá bevételként a kábel televízió, mit ad, mit 

kap. Kötelesek vagyunk mi biztosítani ilyen módon mi azt a helyiséget, ahova be van kötve 

minden és gyakorlatilag, ha nincs, nyitva az ajtó be sem mehetünk. Megérteném, ha ingyenesen 

szolgáltatna a településen. Ez nyilván a testület döntése, de mindenképpen hozzá kell nyúlni. A 

kiadási oldalon szerepelnek a köztisztviselői illetményalap és a közalkalmazotti bértábla nem 

változik, egyénenkénti soros előrelépéssel változhat az illetmény. A minimálbér emelkedik 8 

%-al, ami ismert. A szociális ágazati pótlék rendszere és közművelődési pótlék a következő 

évben is folytatódik. Fel vannak sorolva a létszámkeretek, hivatalban 10 fő, gondozási központ 

32 fő, ide tartoznak a házi segítségnyújtók, a családsegítő szolgálat, a fogorvosi szolgálat, a 

védőnői szolgálat és a községi konyha is. Az óvoda 11 fő, IKSZT 2 fő, temetkezési szolgáltató 

2 fő, műhely 5 fő. Az önkormányzati létszám összesen 62 főt. Az infláció mértéke jövőre 3 %. 

Települési támogatások között szerepel a lakhatási támogatás, amit közvetlenül a 

szolgáltatónak utalunk, a gyógyszertámogatás, a rendkívüli települési támogatás, beiskolázási 



támogatás 3.000 Ft-os összegben, a 82. év feletti egyedülállók szilárd hulladék szállítási 

támogatása. A köztemetés az közvetlenül nálam van hatáskörben, és ennek összege a 

hagyatékban kerül feltüntetésre. Klubok, szakkörök támogatása úgy vannak meghatározva, 

ahogy az előző évben. Ez után következnek az intézmények koncepciós igényei. A 

Polgármesteri Hivatal esetében 2 db számítógép munkaállomás cseréje a szükséges 

szoftverekkel és a központi fénymásoló-nyomtató cseréje. A Gondozási Központ a létszámkeret 

vonatkozásában szeretném felolvasni a következőt: Az ellátottak megromlott egészségügyi 

állapota miatt egy fő egészségügyi végzettséggel rendelkező ápolóra lenne szükség 

egyműszakos munkarendbe, akinek a gyógyszerosztás, injekciózás, sebkezelés, kontroll 

időpontok megkérése lenne a feladata.  Nagyban megkönnyítené a munkánkat, ha a fentiekben 

felsorolt feladatok egy kézben lennének. Sok félreértést, konfliktust tudnánk megelőzni ezzel. 

Jelenleg van ilyen végzettségű ápoló az intézményben. Viszont, ha őt kiemeljük a több 

műszakos munkarendből, akkor a helyére kellene felvennünk egy fő szociális gondozót, és 

ápolót.  

A házi segítségnyújtás tekintetétben 90 főre van engedélyünk, ami 2011. óta működik. 

Pillanatnyilat az ellátotti létszám 72 fő, de vannak még jelentkezők. Egy személyre 7 fő ellátott 

jut hét órában és a nyolcadik óráját pedig könyveléssel kell töltenie. Két dolog van ezzel 

kapcsolatosan, amit mindig is mondtunk, hogy legyen otthon ellátva valaki, a másik pedig az, 

hogy ezt dombegyházi dolgozóink végezzék, akinek az ehhez szükséges szakvégzettsége 

megvan hozzá. A községi konyha is ide tartozik, tehát koncepciós igényei itt szerepelnek. 

Szükség lenne egy főre, aki az élelmezésvezető mellett tudna dolgozni, megtanulná az 

elvégzendő feladatokat és a későbbiekben akár elvégezné az ehhez szükséges iskolát. Ezzel 

kapcsolatosan a következőt szeretném elmondani, a községi konyhán lévő munka esetén senki 

nem kíván szakács helyett szakács lenni. Másfél hónappal ezelőtt rendelkezésre állt egy olyan 

program, amelyet össze lehet kötni az intézménnyel, akár másik géppel is. Ez a program 1000 

főre 2 perc alatt akár 1 hónapi étrendet ad. A program tudja, hogy melyik alapanyagból mennyi 

van, jelzi, ha rendelni szükséges, a jogszabályt követi. Ehhez hívtunk segítséget, hogy nézze át 

egy dietetikus. Azok a gyerekek számára, akiknek valamilyen érzékenységük van, nem az a 

megoldás, hogy hozzon otthonról, hanem van konyhánk, aminek ezt el kell látni. Ez a program 

ezt is tudja, hogy az adott esetben hogyan kell összeállítani az étrendet akár mondjuk egy tej 

érzékeny gyermeknek is. Aki itt volt egy elmagyarázta nekünk ő maga is főz és a kérdésünk az 

volt, hogy hogy ideért már fél 3-kor. Ha jól emlékszem azt mondta, hogy aznap 380 adagot 

főztek meg ketten. Egy másik település esetén is 320 főre főznek ketten és van mellettük még 

egy közmunkás. A mi konyhánkon van 5 fő, amellett még 3 közfoglalkoztatott. Mindezek után, 

de nyilván a testületre bízom, de gondolkodás szintjén ajánlom a hogyan továbbot. 

Hangsúlyozom, hogy jól van ez így, hogy 8-an, de …. A 3 főt az vegyük is el onnan, mert mi 

van olyankor, ha nem fogunk tudni odatenni senkit.  

A Gondozási Központ esetében szerepelnek még továbbképzések a dolgozóknak, újraélesztés, 

sebellátás, sebkezelés, higiénés szabályok betartása és erre kérdeztem meg, hogy ki látja el az 

intézményben a mentálhigiénés feladatokat? Ki az a mentálhigiénés, akihez, ha odamegy valaki 

és azt mondja, hogy fázom, ne azt mondja, hogy vegyek fel egy pulóvert, mert le van kapcsolva 

a fűtés, hogy takarékoskodjunk. Nem megyek tovább a forgószékre, én itt leragadtam. Azt 

figyelembe kell venni, hogy egy intézmény bentlakóinak nincs ellátva maximálisan az igénye, 

nincs a komfortérzetük megnövelve, addig nincs forgószék. Ezen is el kell gondolkodni. Annak 

örülnék a legjobban, ha valaki jön vissza a parkból, mert ott sétált és ne azt mondja, hogy 

megyek vissza a szobámba az otthonban, hanem azt mondja, hogy megyek haza. A végén 

szerepel a törülköző, ágynemű, párna, takaró, pléd, ezt kellett volna tenni az első sorba. A 

bútorokat is meg kell nézni az intézményben. Majd ha az ellátotti szobában valamennyi bútor 

új lesz, akkor majd lesz forgószék is.  



Továbbmenve az óvoda igényei közé tartozik az óvodavezető helyettes, ezt még értem, de 

kérnek még egy óvodatitkárt is, neki mi a feladata?  

 

1503 perckor Czikkel András képviselő megérkezett az ülésre 

 

L i k e r   J á n o s jegyző: adminisztratív segítséget nyújt az intézményi dokumentumok 

vezetésében.  

 

Dr. V a r g a   L a j o s polgármester: és a helyettes nem tud, mert 2 főt kérnek itt.  

 

Dr. V a r g a   L a j o s polgármester: én csak azt mondom, ami ide van írva.  

 

M o l n á r   L a j o s n é alpolgármester: egy óvónő is lehet helyettes nem? 

 

L i k e r   J á n o s jegyző: a köznevelési törvény szerint 50 fő óvodás felett kötelező lenne a 

helyettes, aki az óvodavezetővel azonos végzettséggel rendelkezik, vezetői kinevezés 

szükséges.  

 

Dr. V a r g a   L a j o s polgármester: a költségvetés készítésekor mindenképpen utána kell 

nézni.  

 

L i k e r   J á n o s jegyző: a vezetőnek és a helyettesnek is van órakedvezménye. 

 

C z i k k e l   A n d r á s képviselő: eddig nem volt? 

 

Dr. V a r g a   L a j o s polgármester: létszámhoz van kötve, most a létszám 56 fő.  

 

L i k e r   J á n o s jegyző: eddig a létszám pont a határon volt, most épp 56 fő.  

 

Dr. V a r g a   L a j o s polgármester: ezek után növekedni fog a létszám, ez már látszik a 3 éves 

születési adatokból. Az óvodavezető helyettes tekintetében azért egy dologra figyeljünk oda. 

Oda pályázatot kell kiírni, és ha más pályázik, akkor a létszámot növelni kell. Erre is csak 

felhívom a figyelmet. További igények még a cafetéria, ruhapénz összegének emelése 10.000 

Ft-re, online szaksegédanyagok, folyóirat finanszírozása, új hűtő, tároló polc, az óvoda belső 

helyiségeinek teljes festése. A festés megkezdődött az otthonnál utána megyünk tovább 

folyamatosan az intézményeknél. A tároló polc, új hűtő szerepelnek a TOP-os pályázatban.  

A következő intézményi igény az IKSZT-nél nagy teljesítményű takarítógép szőnyegtisztító 

funkcióval vagy üzemi porszívó, tisztasági meszelés, ezt megoldjuk még, színes nyomtató. 

Művelődési ház esetén teakonyha lefolyó problémájának megoldása, 20 darab terítőhöz 

szükséges ruhaanyag, eszpresszó kávéfőző. Nem ruhaanyag szükséges, hanem asztalok 

szükségesek, nekem az a véleményem, nem illik oda a vasasztal.  

Azt szeretném mondani, hogy amikor a koncepció ki lesz bontva és ebben kérném a tisztelt 

képviselőknek a segítségét, hogy alakítsunk ki egy olyan koncepciót, amely megadja részben 1 

évnek a hatásait, de akár 5 évnek és 10 évnek is, de legalább 30 év vonatkozásában 

gondolkozzunk el, amit kiadunk koncepciót. Az utóbbi egy olyan lépték, ami körülbelül egy 

generáció léptéke. A cél az, hogy biztonságos megélhetés munka által Dombegyház településen 

a ma születettnek, a ma tervezettnek, a ma élőnek, a ma iskolába járónak, az óvodásnak 

függetlenül attól, hogy segédmunkát, takarítói munkát tud ellátni, középfokú végzettsége van, 

felsőfokú végzettsége van meg kell találnia a számítását. Milyen munka ez? Amely kapcsolódik 

a jelenleg is működő szociális vállalkozásokhoz is és erősíti egymást, mindenki, aki tud és akar 



dolgozni, nem csak mondja, az meg is tudja tenni. Olyan persze nem lesz, hogy mindenki 

igényét ki tudjuk elégíteni, de törekedjünk rá.   

 

 

Mivel több kérdés, észrevétel, hozzászólás nem volt Dr. Varga Lajos polgármester 1538 perckor 

a közmeghallgatást bezárja.  

 

Kmf. 
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Dr. Varga Lajos polgármester             Liker János jegyző 

 

 

………………………………    ……………………………….. 

      Molnár Lajosné                Molnár Sándor 
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